
  
 
 
 

 
 
 
 

 قسم الجغرافيا ونظم المعلومات الجغرافية -جامعة طرابلس
nzanati1@yahoo.com

Asst. Lect . Amna Mohamed ElesoQ   

Prof. Naji  abdallah Alzanati 

Tripolis University, Department of Geography and Geographic 

Information Systems  

 التوزيع المكاني لمدارس التعليم الأساسي والثانوي العامة

 باستخدام التقنيات المكانية  بليبيا ببلدية جنزور

Spatial distribution of public basic and secondary education schools 

In the municipality of Janzour, Libya, using 

spatial techniques 

 

 



 المستخلص
تعد الخدمات التعليمية من الخدمات الأساسية الواجب توفرها و توزيعها بشكل عادل لتلبية احتياجات السكان ويعتمد في       

توزيعها على أسس ومعايير تخطيطية يتم الأخذ بها للوصول إلى توزيع علمي منهجي لتلك الخدمة فتدخل ضمن أولويات 

 التي يتم الانطلاق منها للتخطيط للخدمات الأخرى. من الأسستبر عملية التخطيط الحضري للمدن والقرى وتع

أن التوزيع العشوائي للمدارس سمة في العديد من المدن، فيتم بالعديد منها توفر مباني مدرسية بأماكن منخفضة السكان، 

زور أحد المدن الليبية مرتفعة وغياب المباني المدرسية في المناطق مرتفعة الكثافة خاصة المناطق حديثة البناء، وحيث أن جن

 الكثافة السكانية، فالأمر يتطلب دراسة واقع توزيع المباني المدرسية العامة بها.

وعمل ملاءمة تهدف الدراسة التعرف على التوزيع المكاني للمدارس العامة ببلدية جنزور ومطابقة ذلك بالمعايير التخطيطية 

 باستخدام نظم المعلومات الجغرافية. مستقبلاا  لمدارسل مكانية لأفضل الأماكن

 التقنيات المكانية.  /المعايير التخطيطية /التخطيط حضري

Abstract 
Educational services are among the basic services that must be provided and distributed 

fairly to meet the needs of the population. Their distribution is based on planning 

foundations and standards that are taken into account to reach a systematic scientific 

distribution of that service. It is included among the priorities of the urban planning process 

for cities and villages and is considered one of the foundations from which planning for other 

services is started. . 

The random distribution of schools is a feature in many cities. Many of them provide school 

buildings in low-population areas, and the absence of school buildings in high-density areas, 

especially newly built areas. Since Janzour is one of the Libyan cities with high population 

density, the matter requires studying the reality of the distribution of public school 

buildings. With it. 

The study aims to identify the spatial distribution of public schools in the municipality of 

Janzour, match that with planning standards, and create a spatial fit for the best locations 

for schools in the future using geographic information systems. 

   Keywords: urban planning, planning standards, spatial techniques. 
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 ( موقع بلدية جنزور1خريطة )

 
 استناذاً للتخطيط العمراني الوطني. Arc Gis 10.3المصدر: عمل الباحثين باستخدام برنامج       
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 م(2023 – 2010 – 2006 – 1995( التطور العددي لسكان البلدية خلال السنوات )1جدول )

م 2010 2006 م1995 المساحة المحلة

 تقديرات

 م2023

 تقديرات

عدد  السكانعدد  ²كم

 السكان

عدد 

 السكان

عدد 

 السكان

 الكثافة السكانية %

 ²نسمة / كم

 1116 38.3 48667 49668 51234 43393 43.6 الشرقية

 1909 10.1 12791 11737 12377 9886 6.7 السوق

 2054 9.0 11502 9696 10968 7683 5.6 سيدي عبد اللطيف

 1267 25.0 31685 30685 17975 18964 25.0 الوسط

 587 12.8 16337 18073 17835 14432 27.8 صياد

 221 4.8 6118 7321 7494 4859 26.7 الحشان

 938.7 100 127102 127180 117883 99217 135.5 الإجمالي
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 (1استناذاً جدول) Arc Gis 10.3المصدر: عمل الباحثين باستخدام برنامج 
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